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тажрыйбанын негизинде муниципалдык ишкананы 
түзүүнү бүткөрүү ишин тездетүү маселесин кароону 
чечти.

Төрт-Күл айылдык аймагынын өкүлдөрү айыл-
дык кеңештин жакынкы сессиясында таштанды чо-
гултуу үчүн жылдык чогултуунун көлөмү тууралуу 
маалыматты карооону, ошондой эле коомдук угууда 
КТК кызматын көрсөтүүгө байланыштуу маселени 
талкуулоону чечти.

Ивановка АӨ өкүлдөрү таштанды үчүн аянтты 

курууга каражат табууну жана таштанды контей-
нерлерин даярдоону, ошондой эле атайын техника-
ны сатып алуу боюнча долбоорду даярдоону чечти.

Ошентип, тиричилик жана курулуш таштанды-
сын чыгаруу жана жок кылуу – чечиле турган ма-
селе. Адатта бул кызматты алгылыктуу деңгээлде 
көрсөтүү үчүн жергиликтүү бюджетте каражаты 
жетиштүү болгон шаарларда гана мындай маселени 
чечүү мүмкүн деп эсептелинет. Бирок муниципал-
дык башкаруунун практикасы көрсөткөндөй, масе-
ле айылдарда да чечилет, ал эми бул үчүн зарыл 
болгон каражат бир карагандагыдай өтө деле чоң 
эмес. Ошондой эле бул эртеңки күндүн эмес, кечээ-
ки күндүн маселеси. Кыргызстандын элет тургунда-
ры кызматтарды шаар тургундары менен бир катар-
да колдоно албайт деп ким айтты? Каражат табуу 
мүмкүн, бирок жергиликтүү өз алдынча башкаруу 
органдарына методологиялык колдоо, өз күчүнө 
болгон ишеним жана ишти аткаруу мүмкүн болго-
нун далилдеген оң мисалдар зарыл. Мындай жакшы 
мисалды катышуучулар Беловодск жана Гаврилов 
айылдык аймактарына болгон окуу сапары өңдүү өз 
көзү менен көргөнү жакшы. 

ЖӨБ КЫЗМАТТАРЫ

кандай каражат керектелерин элестете алышты. 
Эсептер катышуучуларга бекитилген тарифтердин 
ишенимдүүлүгүн анализдөөгө жана инфраструкту-
рага капиталдык салымдарды эсепке алуу менен та-
рифтердин альтернативдик варианттарын эсептеп 
чыгууга жардам берди. Мисалы, Төрт-Күл аймагы-
нын өкүлдөрү таштанды чыгаруу боюнча кызмат-
ты уюштуруу үчүн бюджеттик каражаттын жылдык 
керектөөсүн эсептеп чыгышты.   

Алмашуу сапарынын жүрүшүндө катышуучулар 
жолугушуулар, топтун 
ичиндеги талкуулар, 
тажрыйбалар жана идея- 
лар тууралуу дептер-
лерине күндө жазып 
жүрүштү. Анткен менен 
болочок кызмат туура-
луу жалпы идеялардан 
жана ой-толгоолордон, 
ошондой эле абстрактуу 
тарифтерди эсептөөдөн 
тышкары сапардын олуттуу натыйжасы катары иш-
чаранын соңку бөлүгүндө катышуучулар даярдаган 
жана көрсөткөн КТК чыгарууну уюштуруу боюнча 
конкреттүү пландардын долбоорлорун айтса болот.

Ленин аймагынын өкүлдөрү биринчи кезекте ар 
бир айылда жер тилкелерин таштанды аянты үчүн 
бөлүү, ошондой эле сапардын жүрүшүндө алынган 

3-таблица. 2012-жылга карата Төрт-Күл АА КТК чыгаруу боюнча  
кызмат көрсөтүү үчүн бюджеттин долбоору 

Чыгымдар Сумма
Учурдагы чыгымдар (таштанды чыгаруу кызматы, анын ичиинде 
күйүүчү май чыгымы, трактор айдоочунун жана жүктөгүчтүн айлык 
акылары)

64589 сом

Капиталдык инвестициялоого каражаттар: 5 таштанды 
аянтын куруу (айылда куруу маселеси айыл тургундары менен 
макулдашуунун негизинде ишке ашырылат)

39411 сом

Жалпы 104000 сом
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БЮДЖЕТТИН АЙКЫНДУУЛУГУ

Мектеп - окуу процессинин маанилүү 
катышуучусу

“Элдин үнү жана жергиликтүү өз алдынча баш-
каруу органдарынын жоопкерчилиги: бюджеттик 
процесс” долбоорунун алкагында Өнүктүрүү саясат 
институту жарандарды бюджеттик процесске тартуу 
боюнча чоң иштерди алып барууда. Анткен менен 
бюджеттик процесстин өзү мында бюджет боюнча 
мыйзамдарда аныкталгандан да кеңири алкакта ка-
ралат. Бюджеттик каражаттар дегенде жалпы элдик, 
коомдук каражаттарды түшүнүү менен Институттун 
эксперттери жергиликтүү жамааттар үчүн көйгөйлүү 
болгон орто билим берүүнү кошо каржылоо өңдүү те-
маны көңүл сыртында калтырып коё алган жок. “Му-
ниципалитет” журналынын январь айындагы санында 
биз Кыргызстандагы орто мектептер жарым-жарты-
лай ата-энелердин каражаты менен кармаларын, ал 
эми мамлекет орто мектепти каржылоого карата өз 
милдеттемелерин толук аткарбарын далилдеген кыр-
даалдын анализин жарыялаганбыз. Бул көйгөйдүн 
эки жагы бар. Биринчиси, мамлекеттин ролу жана бул 
тууралуу биз ошол макалада сөз кылганбыз. Экинчи-
си, ата-энелердин капчыгынан мектептерге түшүп 
жаткан аз эмес өлчөмдөгү финансы каржаттарын 
иш жүзүндө башкарылып жатышы. Ата-энелер ме-
нен сүйлөшө келгенде дооматтардын негизги бөлүгү 
төлөө фактысына эмес, алар бул каражаттар кантип 
башкарылып, кандай максаттарга сарпталып жат-
канын билбегенге карата багытталарын түшүнөбүз. 
Анткени мында коррупция тууралуу шектенүүлөр 
пайда болууда. Мамлекетти мектепти талап кылын-

гандай деңгээлде каржылоого мажбурлаганга кара-
ганда, коррупция менен күрөшүү жеңил. Андыктан 
“Элдин үнү жана жоопкерчилиги” долбоору өзүнүн 
пилоттук айылдык аймактарындагы мектептерге  
коомдук угуулар аркылуу мектептердин бюджеттерин 
бир аз айкындуураак кылууга жардам берди. Мунун 
баары окуу сапарынан кийин башталды. 

Коомдо мектептерге түшүп жаткан ата-энелердин 
каражаттарынын тегерегиндеги талкуулар, талаш-
тар токтобой келет. Биринчилери бул каражатарды 
“пара” деп атаса, экинчилери “аргасыз чара” катары 
бааласа, үчүнчүлөрү “демөөрчүлүк ыктыярдуу жар-
дам” катары сыпаттайт. Анткен менен бүгүнкү күндө 
мамлекет мектептерди толугу менен камсыздай албай 
турганын баары эле түшүнүп турат. Анткени муга-
лимдерге айлык акы жана социалдык чегерүүлөрдөн 
тышкары өтө чоң финансы каражаттары материал-
дык-техникалык камсыздоого (жабдуулар, чарбалык 
керектөөлөр, кызматтар жана дагы башкалар) сарп-
талат. Мына ушул жерде мектептердин жетекчили-
гинин айтымында, ата-энелердин жардамы болбосо, 
мектептин жашоосу жана андан ары өнүгүүсү токтойт. 

Өлкөдө көңүл бурууну талап кылган оң мүнөздөгү 
тажрыйба топтолуп калды. “Элдин үнү жана ЖӨБ 
жоопкерчилиги: бюджеттик процесс” долбоорунун 
үч пилоттук аймактын ЖӨБ органдары менен кыз-
матташтыгынын алкагында жана бул темага карата 
жергиликтүү жамааттын кызыкчылыгын эске алуу 
менен ӨСИ ушул аймактардын АӨ жана мектептери 
үчүн билим берүү мекемелеринде ата-энелердин ка-
ражаттарын түзүүдө жана чыгымдоодо ачыктык жана 

Мектеп бюджети  
боюнча коомдук угуулар –  
талаштардын, жаңжалдардын  
жана коррупциянын алдын алуу 
механизми 
Гуляим Шамшидинова, 
“Элдин үнү жана жергиликтүү өз алдынча башкаруу органдарынын жоопкерчилиги: 
бюджеттик процесс” Долбоорунун ЖӨБ органдары менен иш алып баруу боюнча кеңешчиси



www.dpi.kg 23 “М
ун

и
ц

и
п

ал
и

те
т”

 и
л

и
м

и
й

-п
оп

ул
яр

д
уу

 ж
ур

н
ал

ы

БЮДЖЕТТИН АЙКЫНДУУЛУГУ

айкындуулук маселеси боюнча ушул тажрыйба менен 
бөлүшүү ишин уюштурду. 

Сапарга долбоордун үч пилоттук айылдык айма-
гынын 29 өкүлү катышты. Алар: Ивановка (Чүй облусу, 
Ысык-Ата району), Ленин (Сузак району, Жалал-Абад 
облусу), Төрт-Күл (Тоң району, Ысык-Көл облусу) ай-
ылдык аймактарынын өкүлдөрү: АӨ кызматкерлери, 
мектеп директорлору жана окуу бөлүм башчылары, 
ата-энелер комитетинин төрагалары. Алмашуу иш-
чарасынын катышуучулары эки күндүн ичинде коом-
дук угууларды уюштуруу жана өткөрүү жаатында тео-
риялык билим гана албастан, ошону менен бирге эки 
шаардык жана бир элеттик мектептердин бюджетин 
башкарууда ачыктык жана айкындуулук жаатындагы 
практикалык тажрыйбага да күбө болушту.

Бишкектин №1 мектеби:  
“Өз жетишкендиктери менен мектеп 
ата-энелерге милдеттүү”

Атайын жабдылган бөлмөдө директор Валентина 
Васильевна Кириченко катышуучуларга мектеп туу-
ралуу, анын жетишкендиктерин баяндаган тасманы 
көрсөттү. Директордун айтымында, 2004-жылы ата-
энелер Колдоо жана өнүктүрүү боюнча коомдук уюм-
ду (КЖӨБКУ) түзгөндөн тарта мектеп жеңиштерге 
жете баштады.  Ата-энелер ай сайын ар бир окуучуга 
200 сом өлчөмүндө акы төлөйт жана ушул каражат-
тардын эсебинен мектеп өнүгүү жолунда. КЖӨБКУда 
расмий түрдө бухгалтер жана кассир иштейт, алар 
маяна алат (ушул өңдүү көпчүлүк уюмдарда алар 
ыктыярдуу негизде, маяна албастан иштешет). Алар 
бардык социалдык чегерүүлөрдү, төлөмдөрдү банк 
аркылуу ишке ашырышат. Директор ата-энелер 
көпчүлүк мектептердеги фонддорго караганда коом-
дук уюмдарга көбүрөөк ишенишерин белгиледи.

Андан соң директор мектептин бюджети боюнча 
коомдук угууга даярдык кантип жүргөнүн жана ишке 
ашырылганын айтып берди. Угууну өткөрүү тууралуу 
чечим бир заматта жана оңой-олтоң эле кабыл алын-
ган жок. Эки жылдын аралыгында мектеп “Айкын 
бюджет үчүн альянсы” КЮЛ жана Өнүктүрүү саясат 
институту менен иштешип, акча каражаттарын, анын 
ичинде ата-энелердин төлөмдөрүн колдонууда ай-

кындуулук боюнча семинарларга, тренингдерге жана 
“тегерек үстөлдөргө” катышты. Андан соң мектеп-
тин, ата-энелердин жана окуучулардын бир добуш-
тан колдоосу менен бюджеттин аткарылышы боюнча 
коомдук угуу өткөрүү тууралуу чечим кабыл алын-
ды. Коомдук угуу 2011-жылдын апрель айында өттү. 
Угууга даярдык бир айга жакын убакытты алды жана 
төмөнкү тапшырмаларды чечүүнү караштырган:

• мектептин педагогдору, ата-энелер жана 
окуучулар бюджеттик процессти канчалык 
билерин аныктоо жана мектептин артык-
чылыктарын аныктоо үчүн сурамжылоо 
жүргүзүү;

• мектептин бюджети тууралуу каржылык от-
четтун бет ачарын, иш-чаранын планын,  
угуулардын катышуучулары үчүн эрежелер-
ди иштеп чыгуу;

• буклеттер, баракчалар жана плакаттар 
түрүндө маалыматтык материалдарды да-
ярдоо жана аларды окуучулар аркылуу ата-
энелерге таратуу.

Жооптуу адамдар жана качан аткарылары 
көрсөтүлгөн текшерүүчү барактын негизинде, бир-
гелешкен аракеттерге жана эптүү ишке жараша ал-
дыга коюлган тапшырмалардын баары өз убагында 
ийгиликтүү ишке ашты. 

Бул иш-чаранын өзгөчөлүгү – угууларга даярдык 
көрүү жана өткөрүү процессине педагогдор, ата-эне-
лер жана окуучулар активдүү тартылды. Мисалы, 
экономика сабагы учурунда 4-11-класстардын окуу-
чуларынын алдында өз мектебинин чыгашаларынын 
сметасын иштеп чыгуу жана түзүү тапшырмасы бе-
рилген. Натыйжада угуулар жогорку деңгээлде өттү. 
Мында агрессивдүү маанайдагы ата-энелер болгон 
жок (мындай көрүнүш буга чейинки отчеттук жыйын-
дарда орун алчу), конструктивдүү сынчыл пикирлер 
гана жаңырып турду. Жалпысынан угууларга 160ка 
жакын киши катышты, алардын арасында шаардык 
кеңештин депутаты да болду. 

 КУ жыйынтыгы деп мектептин бюджетинин 
айкындуулугун гана эмес, ошону менен катар ачык 
иш-чараны окуучулар жана ата-энелер менен бир-
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БЮДЖЕТТИН АЙКЫНДУУЛУГУ

геликте уюштуруу жана өткөрүү боюнча алынган 
натыйжалуу тажрыйбаны да эсептесе болот. Дал 
ошолордун сунушунун негизинде мектептин не-
гизги артыкчылыктары аныкталды – ата-энелердин 
төлөмдөрүн биринчи кезекте кайда сарптоо зарыл 
жана максаттуу болмок. Мектептеги угуулардан кий-
ин дааратканада оңдоо иштери жүрүп, мектептин 
аймагы жарыктандырылып, мугалимдердин айлык 
акысына кошумча каражат бөлүнүп, мугалимдер-
ге жана техникалык кызматкерлерге күнүнө 16 сом 
өлчөмүндө транспорттук чыгаша үчүн акча берилип, 
коридорго чоң күзгү сатылып алынды. 2011-жыл 
үчүн мектептин бюджети боюнча кийинки угуулар 
2012-жылдын май айында өтөт. 

Сөзүн жыйынтыктап жатып, №1 мектептин ди-
ректору Валентина Кириченко кесиптештерине – ал-
машуунун катышуучуларына өз сунуштарын берди: 

Мектептин бюджети боюнча коомдук угууларды 
сөзсүз өткөрүп туруу керек – бул ушак-айыңдарды, 
талаштарды жана жаңжалдарды алдын алуу үчүн 
зарыл. Өзгөчө көңүлдү ачыктыкка, маалыматтык 
билдирүүгө буруу керек. Анткени туура, жеткиликтүү, 
тең салмактуу жана өз убагында алынган маалымат – 
бул туура жана натыйжалуу чечимдерди кабыл алу-
уга жардам берет. Угууларга коомчулукту, ЖӨБнун 
аймактык органдарынын өкүлдөрүн, кеңештин депу-
таттарын, бейөкмөт уюмдарды чакырыш керек. Биз 
шаардык кеңештин депутатын чакырган элек, кийин 
ал мектептин ремонтуна шаардын бюджетинен 150 
миң сом бөлдүртүп берүүгө көмөктөшкөн. Ата-энелер 

менен тыгыз иштешип, окуучуларды иш-чарага даяр-
дык жана өткөрүү процессине тартыш керек. Бүгүн 
биз коомдук бирикмелерсиз жана алар ата-энелер-
ден чогулткан каражатсыз жашап кете албайбыз. Би-
рок эгерде сиздин айыл өкмөт мектептин иштешин-
деги көйгөйлөрдү толук кандуу чечип келатса, анда 
коомдук уюмдарды түзүүнүн кажети жок. Албетте би-
рикмени түзүү – бул аргасыз чара, айла жоктун иши, 
аны мектепти жоготуп албаш үчүн, балдарга жакшы 
шарттарда сапаттуу билим берүү үчүн жасалууда. 
Бирок жалпысынан бул мамлекеттин тапшырмасы”. 

Н.Баранов атындагы №2 
мектеп-лицейи (Логвиненко АА, 
Новопокровка айылы):  
“Ата-энелер мектептин эмгегин 
баалашты, мектепке ишенишип, 
анын идеяларын колдошууда”

Сапардын катышуучуларынын мектеп-лицей ме-
нен таанышуусу кенен, жакшы жабдылган жыйындар 
залында мектеп тууралуу слайд-шоу көрсөтүү менен 
башталды. Андан соң мектептин директору Фарида 
Ахметовна Низамудинова мектептин өзгөчөлүктөрү, 
анын ичинде кошумча профессионалдык окутуу жана 
бюджет боюнча коомдук угуулар тууралуу кенен ай-
тып берди. Мектептин негизги өзгөчөлүгү – мында 
окуучулар негизги аттестаттан тышкары, кошумча 
профессионалдык даярдык: жыгач уста, чач тарач, 
тигүүчү-дизайнер, кичүү медициналык персонал туу-
ралуу сертификат алышат.

Буга чейин мектеп ата-энелерге отчетту жый-
ындарда берип келген. Мында айыл өкмөтүндө 
өткөн бюджет боюнча угууларда элеттин тургунда-
ры жалпысынан билим берүү жөнүндө маалыматты 
угуп, анын ичинде мектеп жергиликтүү бюджеттин 
көлөмдүү бөлүгүнүн “илип кетерин” угуп келишчү. 
Ушундан улам ата-энелер “ага ансыз да бардык бюд-
жеттик каражаттар сарпталып жатса, анда эмне үчүн 
биз мектепке акча төлөйбүз?” деген суроо узатыш-
чу. 2011-жылы апрелде мектептин бюджети боюнча  
коомдук угууларды өткөргөндөн кийин  көпчүлүк су-
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роолор өзүнөн-өзү жоголду. 
Коомдук угууларга даярдык бир топ эле уба-

кытты алды. Ага мугалимдер, окуучулар жана ата-
энелер көмөктөштү. Угууларга болжол менен 300гө 
жакын адам катышты, анын ичинде жергиликтүү 
кеңештин депутаттары жана айыл өкмөтүнүн жетек-
чилиги бар. Мындай масштабдагы иш-чара мектепте 
алгачкы ирет өткөрүлгөн жана директордун айты-
мында, ал жакшы өттү. Анткени коомчулукка мектеп-
тин бюджеттик жана бюджеттен тышкаркы каражат-
тары кантип сарпталары тууралуу толук маалыматты 
жеткирүү максаты ишке ашты. 

Угуулардын жыйынтыгы болуп төмөнкү 
көрсөткүчтөрдү айтса болот:

• ата-энелер төмөнкү кесиптер боюнча ко-
шумча профессионалдык билим берүү пай-
далуу болгонун мойнуна алышты: корпустук 
эмеректи чогултуу жана жасоо (мындан ары 
мектеп өзүн-өзү эмерек менен камсыздайт), 
чач тарач искусствосу/маникюр/педикюр, 
кичүү медициналык персонал, компьютер-
лерди оңдоо, бычуу жана тигүү курстары. 
Маанилүүсү, 2011-жылдын декабрь айында 
мектеп ушул кызматтарды көрсөтүүгө лицен-
зия алды, ал эми ата-энелер аны саатына 27 
сом өлчөмүндө каржылоого макул болушту;

• ата-энелер мектептин лицей макамын алга-
нын колдошту;

• маданий-массалык иш-чараларды өткөрүү 
үчүн ата-энелердин ичинен демөөрчүлөр 
чыкты;

• ата-энелер мугалимдердин эмгегин шыктан-
дыруу идеясына колдоо көрсөтүштү;

• окуучулар райондук олимпиадаларда, чыгар-
мачыл жана спорттук сынактарда байгелүү 
орундарды ала башташында мектептин са-
лымын мойнуна алышты;

• эң негизгиси ата-энелер мектептин жетек-
чилигине ишеништи жана маселелерди 
чечүүгө көбүрөөк аралашып, муну менен 
окуучулардын билим деңгээлин жогорула-
тууга көмөктөшүүдө.

Мектептин алдында камкорчулар кеңеши 
түзүлгөн, бирок ал кандайдыр бир финансы кара-
жаттарын чогултпай турган болду. Бул мектептин 
шаардык окуу жайлардан айырмасы мына ушунда. 
Себеби элеттик тургундар нак акча каражаттары жа-
гынан көбүрөөк чектелүү жана мектептин чарбалык 
көйгөйлөрүн чечүү үчүн ай сайын акча төлөөгө даяр 
эмес. Анткен менен балдарына кошумча профессио-
налдык билим берүү аларды кызыктырып турат жана 
ушундай кызматтар үчүн алар акча төлөөгө даяр. 
Мектеп мындай абалга макул жана керектелген кыз-
матты берүү менен кошумча каржылоону тартуу за-
рылдыгын ийгиликтүү айкаштырууда. Мектеп ай сай-
ын кошумча профессионалдык билим берүү үчүн 200 
миң сом алат, бул каражаттардын үчтөн бир бөлүгү 
Мектепти өнүктүрүү фондуна жумшалат. Ошол жер-
ден өнүктүрүүгө кеткен чыгымдар жана материал-
дык-техникалык базаны камсыздоо, анын ичинде 
ремонт, жабдууларды жана инвентарды сатып алуу 

каржыланат. Мында аярлуу үй-бүлөлөрдүн окуучула-
ры акы төлөөдөн бошотулган.

Мындай жол балка менен дөшүнүн ортосунда 
калган – бир жагынан мамлекет аларды зарыл бол-
гон өлчөмдө каржылабайт, экинчи жагынан ата-эне-
лер каржылоого катышкысы келбейт – көпчүлүк мек-
тептер үчүн жакшы альтернатива болуп бере алат. 

Сөзүн жыйынтыктап жатып, Новопокровка айы-
лындагы №2 мектеп лицейинин директору Фарида 
Низамудинова кесиптештерине – алмашуунун каты-
шуучуларына өз сунуштарын айтты: “Коомдук угуу-
ларды уюштуруу жана өткөрүү ишине өтө олуттуу 
мамиле жасаш керек. Биз, мисалы, эки айдай даяр-
дандык. Үч негизги топ – мектеп, ата-энелер, окуу-
чулар – ортосундагы ажыратылгыс байланышты так 
белгилеп алуу керек. Үч топтун сунуштарын жана 
пикирлерин эске алып, андан соң аларды анализдеп 
жана маселени чечүү жолун сунуштап, жыйынтыгын 
туура көрсөтүү керек. Мектепке кайдыгер карабаган, 
жардам берүүгө даяр болгон активдүү ата-энелер-
ди тартуу пайдалуу болот. Кимдир бирөө даяр че-
чимдерди алып келет деп күтпөш керек. Ата-энелер 
жана окуучулар менен биргеликте бийликке ишеним 
артып отура бербестен, өз жолуңарды табышыңар 
керек. Мектептин көйгөйлөрүн жакшы билген жана 
тигил, же бул маселени биргелешип чечүүгө даяр 
болгон жергиликтүү өз алдынча башкаруу органдары 
менен байланышты туруктуу кармап туруу маанилүү.

Бишкек шаарындагы №4 мектеп: 
“Ата-энелер мектепке экинчи өмүр 
берди, бирок алар ошол аракеттери 
текке кетпегенине ынаныш керек”

Сапардын катышуучуларын таасирлендирген 
эң алгачкы нерсе – мектептин директору Илита 
Анатольевна Пактын бөлмөсүндө орнотулган видео 
көзөмөл системасы болду. Бул жабдуу мектепти жана 
анын айланасындагы аймакты көзөмөлдөп турууга, 
болуп жаткан окуялар тууралуу туура маалыматтын 
негизинде талаштуу кырдаалды чечүүгө жардам бе-
рет. Мектепте өзгөчө көңүл окуучулардын көркөм 
тарбиясына бурулат, окутуу үчүн шарт түзүүгө көп 
аракеттер жасалат. Мектептеги шарттар чындап эле 
жакшырып келатат. Буга ушул мектепте билим алуу-
ну каалагандардын саны жогору болгону далил. Ата-
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энелер жана окуучулар “буттары менен добуш берет” 
– 2007-жылы мектепте 304 окуучу билим алып жат-
кан, мектептеги кырдаалга жараша мамлекет ушул 
окуу жайды жаап коё таштаган. Эми алардын саны 
1046га жетти. Директор Илита Пак сапардын каты-
шуучуларына сүрөттөрдү көрсөттү, анда мектептин 
мурдагы жана азыркы абалы чагылдырылган. Ошен-
тип катышуучулар мектеп канчалык өзгөргөнүн, 
ыңгайлуу, жылуу, чоң үйгө айланганын көрө алышты. 
Албетте мындай өзгөрүүлөр ата-энелердин колдоосу 
менен гана ишке ашты. Ата-энелердин ыктыярдуу 
жардамы 617 кишини бириктирген “Бактылуу бирим-
дик” коомдук бирикмесине мүчөлүк акы чогултуу ар-
кылуу топтолот. 2008-жылы түзүлгөн бирикме бүгүн 
мектепке көпчүлүк маселелерди чечүүгө жардам 
берүүдө: мугалимдердин эмгеги кошумча төлөнөт, 
класстар техника менен жабдылган, видео көзөмөл 
техникасы орнотулган, терезелер жалюзи менен 
корголгон. Ата-энелер ай сайын өзүнүн материалдык 
абалына жараша 40 сомдон 500 сомго чейин акча бе-
рип турат жана мектептин бүгүнкү абалын эске ал-
ганда бул бир топ эле акча болуп калгандай. Албетте 
ата-энелер ушул каражаттар кантип сарпталып жат-
канын ийне-жибине чейин билүүгө кызыкдар. 

2011-жылга чейин мектеп жылдык жыйын 
өткөрүп, ал жерде жетекчилик мектептин чыгаша-
лары боюнча отчет гана берип турчу. Бирок мындай 
маалыматтын өлчөмү ата-энелерди канааттандырчу 
эмес, андыктан маселени чечүүнүн жаңы жолдорун 
таап, жеткиликтүү жана эң негизгиси өз убагында 
маалыматты кеңири таратуу жолу менен ата-энелер 
менен диалогду жөнгө салуу зарыл болчу. Андыктан 
2011-жылы мектеп ата-энелерге алар демөөрчүлүк 
жардам катары чогулткан ар бир тыйыны кантип 
сарпталып жатканы тууралуу маалымдоо үчүн коом-
дук угууларды өткөрүүнү чечти. Мектеп мындай иш-
чараны биринчи жолу өткөрүп жаткандыктан жетек-
чилик бир ай бою ага кылдат даярданды: ата-энелер, 
мугалимдер жана окуучулар арасында сурамжылоо 
жүргүзүлдү; окуучулар жана ата-энелер мектептин 
бюджетин, үй-бүлөнүн бюджетин канчалык деңгээлде 
түшүнөрү изилденди. Даярдыкка 1-класстан 11-клас-
ска чейин бардык окуучулар, ата-энелер жана му-
галимдер катышты. Камкордук кеңеши акыркы окуу 
жылы үчүн каржылык отчетту иштеп чыкты; мектеп 
слайд-шоу даярдап, коомдук бирикменин киреше-
лери жана чыгашалары тууралуу толук маалыматты 
камтыган мектептин гезитин чыгарды. Бардык класс-
тарда ата-энелердин чогулуштары жана класстык 
сааттар өттү; “Ачык эшик күнүнүн” алкагында ата-
энелерге коомдук бирикменин каражатына мектепте 
жүргүзүлгөн өзгөрүүлөрдү көрсөтүштү. Мына ушун-
дай кампаниянын соңунда коомдук угуулар өтүп, ага 
180ден ашуун адам катышты: ата-энелер, 11-класс-
тын окуучулары, Билим берүү борборунун өкүлдөрү, 
ММК, “Айкын бюджет үчүн” альянсы” КЮЛ.

Мектептин директору Илита Пак угуулардын 
жыйынтыгын мындайча баалады: “Биринчиден, ата-
энелер коомдук бирикмеге төлөмдөрдү жөн эле бер-
бегенине ынанды. Алардын каражаты натыйжалуу 
сарпталып жатканынын далилдери келтирилди. Экин-

чиден, ата-энелер деталдуу каржылык маалыматты 
угуп чыккандан кийин мектептеги жаңы өзгөрүүлөрдү 
колдошту. Анын ичинде, мектептин ичинде жана анын 
тегерегинде видео көзөмөлдү орнотуу; аймакты жана 
имаратты жашылдандыруу;  класстарды жасалгалоо: 
терезелерди пластик терезелерге алмаштыруу, муга-
лимдерге жана техникалык персоналга материалдык 
жардам көрсөтүү. Ата-энелерди ынандырууда окуу-
чулардын жетишкендиктери, алардын түрдүү сынак-
тарда жана олимпиадаларда жеңиши маанилүү жүйө 
болуп берди. Биз бул жетишкендиктер балдардан 
гана эмес, ошондой эл мектепте мугалимдер үчүн та-
тыктуу шарттар түзүлгөндөн да, бүгүнкү күндө мек-
тепте көпчүлүктү түзгөн жаш кадрларды тартуудан 
да көз каранды болгонун далилдей алдык».

Иш сапардын катышуучуларынын 
пландары

Мектептин бюджети боюнча КУ өткөрүү боюнча 
окутуу сапарынан кийин иш тажрыйбасы менен алма-
шуу боюнча анын бардык катышуучуларынын арасы-
нан мектептин бюджети боюнча КУ өткөрүү ниетин  
4 мектеп билдирди. Алар: Төрт-Күл айылындагы 
Мамбетов ат. орто мектеп (директору Б.Орозалиева), 
Төрт-Күл АА Темир-Канат айылындагы Темир-Канат 
о.м. жана Ленин айылындагы Гагарин ат. о.м. (дирек-
тору А.Р.Абдулина), Ленин АА Жыгач-Коргон айылын-
дагы Тажибаев ат. о.м. (директору Б.К.Кадырова). 
Төрт-Күлдүн 2 мектеби жана Ленин АА 2 мектеби 
бюджет боюнча Коомдук угууларга даярдык көрө 
баштады. КУ даярдыктын алкагында мектеп дирек-
торлору иш-чаралардын планын иштеп чыкты: мек-
тептин педагогикалык кеңешин өткөрүштү, анда му-
галимдер менен бирге КУга даярдык көрүү боюнча 
иш-чаралардын планын талкуулашты, милдеттерди 
бөлүштүрүп, жогорку калсстарда “Менин жергиликтүү 
өз алдынча башкаруум” темасына класстык саат 
өткөрүшүп, анда бюджет тууралуу жалпы маалымат, 
мектептин бюджети, жергиликтүү маанидеги иштер, 
АК жана АӨ ишмердүүлүгү тууралуу маалыматтар 
берилди. Класстык сааттарда мектептин окуучулары 
арасында “Мен жашаган аймак” темасына плакаттар-
дын жана сүрөттөрдүн сынагы жарыяланды. Ата-эне-
лер үчүн чогулуштар өтүп, анда ата-энелер комите-
тинин төрагасы мектеп бюджетинин айкындуулугу 
боюнча тажрыйба алмашуу үчүн Бишкек ш. мектеп-
терине жана Ысык-Ата районунун мектебине уюшту-
рулган сапар тууралуу айтып берди. Ата-энелер, му-
галимдер жана окуучулар арасында ата-энелердин, 
мугалимдердин жана окуучулардын керектөөлөрүн 
жана артыкчылыктарын аныктоо максатында социо-
логиялык сурамжылоо өткөрүлдү. Ушул тапта анкета-
лар анализ жана алынган маалыматты иштеп чыгуу 
баскычында турат. Мектептин бюджети боюнча КУ 
уюштуруучулары 2010-2011-окуу жылы үчүн мектеп-
тин каражаттары кандай колдонулганы тууралуу маа-
лыматты камтыган бюллетень чыгарууну пландашты-
рууда. Бюджет темасы менен мектептердин иш алып 
баруусу тууралуу биз журналдын кийинки санында 
айтып беребиз. 
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Төрт-Күл мектебинин камкордук 
кеңешинин төрагасы  
Таайлайбек Жайлобаев

Үч мектептин иши менен таанышып чыккандан 
кийин, мен ата-энелерди мектептин турмушуна тар-
туу канчалык маанилүү болгонунун, бул тыгыз өз ара 
мамилелер мектептеги көйгөйлөрдү чечүүгө канчалык 
таасирин тийгизеринин ынанымдуу далилдерин ал-
дым. Биз барган мектептер татыктуу билим үчүн бар-
дык шарттарды түзгөн экен – жылуу класстар, гүлдөр, 
жабдуулар, ар бир бөлмөдө техника, бий залдары, 
инвентары бар спорттук залдар. Эң чоң жетишкен-
дик №2 мектеп-лицейинде экен. Ал жактан кошумча 
профессионалдык төлөнүүчү курстар ачылган. Мунун 
бардыгы окуучуларды шыктандырып турат, билим-
дин деңгээли жогорулайт, окуучулар олимпиадаларда 
байгелүү орундарды ээлейт. Тилекке каршы бүгүнкү 
күндө көпчүлүк көйгөйлөрдү акча болбосо чече 
албайсың. Бул жагынан алганда элеттик мектептерге 
өзгөчө оор. Анткени биздин коомдук бирикмелер эң 
жакшы дегенде бир окуучудан жылына 200 сом ала 
алат. Сапардан кийин менде мектепке коомдук угуу-
ларды өткөрүүгө көмөктөшүү тууралуу пландар пайда 
болду. Муну жетекчиликтен бюджет тууралуу маалы-
матты талап кылуу  үчүн гана эмес, ошону менен бир-
ге окутуу процессин дагы да жакшы шарттар менен 
камсыздоодо кантип жардам бере аларыбызды чогуу 
кеңешип, чечүү үчүн да өткөрүш керек. 

Ленин айылдык аймагынын 
жергиликтүү кеңешинин депутаты, 
мектептин педагогу, тажрыйба 
алмашуу иш сапарынын катышуучусу 
Бактыгүл Анарбаева

Тажрыйба алмашуу бизге ата-энелердин окуу 
процессиндеги, орто билим берүүнү уюштурууда ро-
лун бир аз сырттан кароого жардам бере алды. Биз 
коомдук угууларды эмне үчүн жана кантип өткөрүү 
керектигин; окуучулардын бюджетке арналган иш-
чараларга даярдык көрүүгө жана өткөрүүгө арала-
шуусу тууралуу; бюджет боюнча теория жүзүндөгү 
билимдерин иш жүзүндө колдонуу маселеси боюнча 
окуучулар үчүн “Адам жана коом” аттуу класстык са-
бактарды өткөрүү жөнүндө маалыматка ээ болдук.  
Эң негизгиси – биз барган мектептердин директорло-
ру коомдук угууларды өткөргөндөн кийин мектептин 
чыгашалары тууралуу ушак-айыңдар жоголгонун, ор-
тодогу чыңалуу азайганын ишенимдүү тастыкташты. 
Өзүбүздө биз бардык көргөн-билгенибизди, угуулар-
га даярдык тажрыйбасын сөзсүз колдонобуз, окуучу-

ларды жана ата-энелерди бул ишке активдүү тарта-
быз, гезит чыгарып, жергиликтүү жана мамлекеттик 
бийликтин өкүлдөрүн, жергиликтүү жана райондук 
кеңештердин депутаттарын, демөөрчүлөрдү жана 
ишкерлерди чакырмакчыбыз. Бүгүнкү күндө биз-
де коомдук бирикмелер өңдүү уюмдар жок, бардык 
демөөрчүлүк жардам стихиялуу түрдө келет, аларга 
эсеп жүргүзүлбөйт. Эми биз ата-энелерди чогултуп, 
аларга ушул өңдүү уюмду ачууну сунуш этебиз. 

Ленин айылдык аймагынын Гагарин ат. 
№27 ОМ директору Альфия Абдулина

Кайтып келгенден кийин ата-энелер комитети-
нин төрагасы менен биргеликте биз ата-энелер менен 
коомдук бирикменин ишинин бардык варианттарын, 
алардын мектеп менен кызматташуусун талкуулай-
быз. Бизди элеттик аймакта жумушчу кесиптерге ба-
гыт алууга болот жана муну жасоо керек деген факт 
кызыктырып койду. Биз акы үчүн кошумча професси-
оналдык билим берүү кызматын ачуу мүмкүнчүлүгүн 
карап көрүүнү чечтик. Мектептердин бюджет боюнча 
коомдук угууларды уюштуруу жана өткөрүү багытын-
дагы иштери абдан жакты. Бул үчүн таратылган мате-
риалдар абдан мыкты экен, биз аларды өз ишибизде 
колдонобуз. Ошондой эле ата-энелер жана окуучулар 
өз артыкчылыктуу маселелерин айтышы үчүн биздин 
мектепте угууларды өткөрүүнү пландаштырып жа-
табыз. Алмашуу сапарын уюштургандарга ыраазы-
чылык билдирем, анткени көп пайдалуу нерселерди 
билдик. Эң негизгиси – үч мектептеги иштин фор-
масын өлкөнүн башка мектептеринде да колдонууга 
болот. Мына ушунун өзү эң жакшы практика. Бирок 
бизге мектептин бюджети боюнча коомдук угууларды 
уюштурууда жана өткөрүүдө мындан ары техникалык 
жана консультациялык жардам керек. 

Иванов айылдык аймагынын 
башчысынын орун басары  
Канат Алиев 

Мектептин бюджети боюнча коомдук угууларды 
өткөрүү – бул чоң жетишкендик. Биз болгон үч мек-
теп ата-энелерге зарыл болгон маалыматты жеткире 
алган жана каржылык жардам түрүндө кайра жооп 
алган. Окуучулар тартылган, анткени алар мындан 
ары финансы каражаттарын түзүүгө жана чыгымдоо-
го аралашышы үчүн үй-бүлөнүн жана мектептин бюд-
жети эмнеден түзүлөрүн билиши керек. Коомдук угу-
улар ата-энелердин  каражаттары эмне үчүн, кайда 
жана кантип сарпталары тууралуу көп суроолоруна 
жооп берет, мектепти дайыма текшере берүү зарыл-
чылыгы жоголот, мектепке болгон ишеним артат, ал 

Мектептер жана ата-энелер – шериктер 
жана өнөктөштөр. 
Окуу сапардын катышуучуларынын пикирлери
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эми ишеним – бул алгачкы максат. Анткени балдарды 
тарбиялоодо негизги салымды мектеп кошот эмеспи. 

Коомдук бирикмени ачууга карата бир коопто-
нуу бар: ата-энелер кызыкчылыктар боюнча топ-
торго бөлүнүп алып, ар кимиси өзүнүкүнө тартышы 
мүмкүн. Буга себеп – элеттик тургундардын соци-
алдык деңгээлиндеги чоң айырма. Элеттик жашоо 
менен шаардык турмуштун деңгээлдери айырма-
ланып турат жана албетте шаардык мектептерде 
жүргүзүлгөн иштердин мындай түрлөрү айылдарда 
убактысы боюнча создугат жана алдыга коюлган тап-
шырмалар аткарылат деген ишеним жок. Андыктан 
бул мектептерде көргөндүн баары эле автоматтык 
түрдө элеттерде колдонула албайт, ата-энелердин 
коомдук уюмдарын уюштуруу механизми элеттин 
шарттарына ыңгайлаштырылыш керек. Кептин баа-
ры айылдык ата-энелердин төлөө жөндөмдүүлүгү 
шаардыктарга салыштырмалуу төмөн болгонунда 
жана ата-энелердин максималдуу жардамын коомдук 
бирикмелер аркылуу тартуу маселеси ачык бойдон 
кала берүүдө.  

Бюджеттен тышкаркы каражаттарга 
(ата-энелердин жардамы) карата 
мектептин чыгаша функциялары 
кантип аткарылат, мектеп өз алдынча 
смета түзүп, чыгашаларды ишке 
ашырып жатабы? 

№4 мектептин директору жооп берет
Биз коомдук бирикмеге кайсы бир чыгашага арыз 

жазабыз жана камкордук кеңеши бул арызды карап 
чыгат. Андан кийин зарыл сумманы бөлүү тууралуу 
чечим кабыл алат. Мектеп болсо каражатты сарптап, 
бардык каржылык отчетторду берет. Мында бардык 
которуулар жана чыгашалар банк аркылуу жасалат. 
Анын ичинде ата-энелер да коомдук бирикмеге өз са-
лымдарын банк аркылуу гана жасайт, бул болсо кор-
рупция үчүн мүмкүнчүлүктөрдү азайтат. 

Окуу китептерине байланыштуу 
маселе кантип чечилүүдө?

№2 мектеп-лицейдин директору жооп берет
Бул биз үчүн өтө оор жана курч маселелердин 

бири. Аны чечүү үчүн эмне гана жасабадык – эч кан-
дай жыйынтык жок. Бүгүн окуу китептеринин баасы 
өтө эле жогору жана эч бир мектеп бул маселени өз 
алдынча чече албайт. Жыл сайын мектеп фондун 
жаңылоо зарыл, бирок бул маселени чукул арада 
мамлекеттик деңгээлде чечүү керек. 

“М” комментарийи
Китеп менен камсыздоо – бул мамлекеттик 

деңгээлде чечиле алчу маселе. Акыр аягында айрым 
өлкөлөргө окшоп, коргоого кеткен чыгашаларды окуу 
китептеринин пайдасына кыскартса да болот. Кептин 

баары министрликтердин деңгээлинде башкаруу са-
патында жана парламент деңгээлинде артыкчылык-
тарды тандоодо. 

Шаардын мэриясы мектепти 
каржылайбы?

№1 ОМ директору жооп берет
Шаардын мэриясы мүмкүн болушунча мектепке 

финансы колдоо көрсөтүүгө аракет жасап келет, би-
рок мэрия мектептин бардык керектөөлөрүн камсыз-
дай албайт. Шаардык бюджеттен бир баланын тама-
гына 7 сом өлчөмүндө акча бөлүнөт; эмерек сатып 
алууда жарым-жартылай колдоо көрсөтүлөт; өткөн 
жылы мектептин ремонтуна 150 миң сом бөлүнгөн. 
Жабдуудан тарта бор сатып алууга чейинки башка 
материалдык-техникалык керектөөлөрдү канаат-
тандырууга каражат жок. “Тегерек үстөлдө” вице-
мэрлердин бири: “Мектепти кармоого триллиондор 
керек, ата-энелерсиз алар жашап кете албайт” деп 
айткан.

“М” комментарийлери
Орто билим берүүнү ата-энелердин кошо кар-

жылоосунда эң өкүнүчтүү нерсе – бардык кызыкдар 
тараптар, анын ичинде ата-энелер жана мектеп ад-
министрациясы бири-бирин айыптап, жемелеп, өз 
ара акыйнек айтышат. Мында нааразылыгын ошол 
көйгөйлөрдүн чыныгы айыпкери болгон мамлекет 
тарапка жолдогондор аз.  Анткени дал ушул мамле-
кет билим берүүгө карата акысыз принцибин жарыя-
лаган, муну менен ал белгилүү бир көлөмдөгү мил-
деттемелерди өзүнө алган, бирок аларды аткарбай 
келет.

Мектептерди, ата-энелерди жана ЖӨБ органдарын 
тынчсыздандырган маанилүү маселелер
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ЖАРАНДАРДЫН КАТЫШУУСУ

Жалал-Абад облусунун Сузак районундагы Ленин 
АА Жыгач-Коргон айылындагы А.Тажибаев ат. орто 
мектепте 10-11-класстын окуучулары үчүн “Адам 
жана коом” предметин жогорку категориядагы му-
галим, Элдик билим берүүнүн отличниги, Ленин АК 
депутаты Бактыгүл Анарбаева өтөт. Элеттин жаш 
тургундары үчүн жалпысынан мамлекеттик түзүлүштү 
жана анда ЖӨБ ролун билүү канчалык маанилүү бол-
гонун түшүнүү менен Б.Анарбаева өз сабагында чы-
гармачылык жолду тандады. Окуучулар жергиликтүү 
өз алдынча башкарууга арналган теманы өзгөчө кунт 
коюу жана кызыгуу менен угуп жатышты. Анткени 
сөз жакын жана керектүү нерселер тууралуу болуп 
жатты: айыл өкмөтүнүн ишмердүүлүгү, функциялары 
жана ыйгарым укуктары; айыл кеңештеринин карама-
гындагы маселелер, депутаттардын ыйгарым укукта-
ры тууралуу. Ошондой эле жогорку класстын окуучу-
ларына жергиликтүү бюджеттин маселелери, өзгөчө 
каржылоо булактары, финансы каражаттарынын же-
тишсиздигинин себептери жана жамааттын маанилүү 
маселелерин чечүү үчүн каржы мүмкүнчүлүктөрү кы-
зыктуу болду.   

Үй тапшырмасы катары Б.Анарбаева окуучу-
ларга “Эгерде мен жергиликтүү кеңештин депута-
ты болсом...” темасына көркөм жазууну тапшырды. 
Жаштыгына карабастан жогорку класстын окуучула-
ры маселени батымдуулук жана чыгармачылык менен 
чечүүнүн жолун сунуштап, ар кимиси артыкчылык-
тарды өз алдынча аныкташты. Алардын сунуштары 
алардын жаш курагынын тобунун керектөөлөрүн 
чагылдырып турду. Ошентсе да көркөм жазууда 
алардын үй-бүлөлөрүнүн, ата-энелеринин, улуу туу-
гандарынын керектөөлөрү байкалып жатты. Бул таң 
калычтуу деле эмес. Анткени жаштар элет турмушу-
нун көйгөйлөрүнөн четте калбайт жана бала чагынан 
тарта бардык муундун өкүлдөрү башынан өткөрүп 
келаткан кыйынчылыктарды жон териси менен сезет 
эмеспи. Кызыгы кыздар адатта көрктөндүрүү жана 
инфраструктурага артыкчылык берсе, балдар спорт 
жана техникалык прогресске көбүрөөк кам көрүшөт.

 Мисалы, Манас Белеков айылда спорт залын ку-
рууну сунуштаса, Алина Жуманазарова таза суу ма-
селесин өзгөчө маанилүү деп эсептейт, түтүктөрдүн 
баары эскиргендиктен суу жетишпей, тургундардын 

«Адам жана коом» сабагында 
окуучулар жергиликтүү өз алдынча 
башкаруу менен таанышышат 
Султан Майрамбеков, 
“Элдин үнү жана жергиликтүү өз алдынча башкаруу органдарынын жоопкерчилиги: 
бюджеттик процесс” Долбоорунун грант иштери боюнча адиси
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ЖАРАНДАРДЫН КАТЫШУУСУ МЕСТНЫЕ СМИ

кайсы бир бөлүгүнө суу суткасына эки саат гана бе-
рилет, ал эми анын олуттуу бөлүгү жөн эле жок болуп 
жатат. Данияр Абдыкалыков жаштар үчүн интернет 
клуб ачууну каалайт, анткени Жалал-Абадга чейин 
жол узак, бирок элеттин жаштары облустун борборун-
да жашаган курдаштарынан артта калууну каалабайт. 
Ал эми Айжан Тургунбаеваны таптакыр башка маселе 
тынчсыздандырат: “Биздин айылда бала бакча жок, 
менин кичинекей иним жана сиңдим бар, аларга бирөө 
баш-көз болуш керек. Эгерде бала бакча болгондо биз 
ошол жакка иним менен сиңдимди бермекпиз. Ал эми 
апам ошол учурда иштемек”, - дейт ал.

А.Тажибаев ат. мектепте “Адам жана коом” пред-
мети боюнча кадимки сабактардан тышкары жолу-
гушуу-сабактар да уюштурулду. 2012-жылдын март 
айынын башында Ленин АК депутаттары Бакыт Токто-
сунов (төрага), Табылды Ханазаров, Кадырбек Алим-
беков менен жолугушуу-сабактары өттү. Окуучулар 
депутаттарга түрдүү суроолорду узатышты: Айылдык 
кеңештин депутаттары катары сиз кандай иштерди 
жасадыңыз? Жолдорду ким оңдош керек? Эмне үчүн 
бизде таза суу көйгөйлүү маселе? Биздин айылда ка-
чан бала бакча ачылат? Депутаттар суроолорго толук 
жооп берүүгө аракет жасашты, бирок жаштар дайыма 
эле аларга ишене берген жок жана ошондо маселени 
чечүүнүн жолдору, айылдын келечеги тууралуу кызуу 
талкуулар жүрүп жатты. Окуучулар да, депутаттар да 
бул жолугушуулардан жаркын элестерди алды жана 
бул окуучулар жергиликтүү кеңештин депутаттары-
нын милдеттемелеринин чөйрөсү канчалык кеңири 
жана жооптуу болгонун түбөлүккө өздөштүрдү десек 
жаңылышпайбыз. 

Мисалы, Бактыгүл окуучуларды чоң турмушка ба-
гыттоо менен, ошол эле учурда жергиликтүү мааниде-
ги маселелерди чечүүнүн, өз турмушун жакшыртуунун 
мүмкүнчүлүктөрүн көрсөтүп, кабыл алынган чечим-
дердин маңызын жана маанисин түшүндүрүп берди.

Бирок окутуучулук миссиядан тышкары мугалим 
жашылча-жемиш өстүргөн 50 аял катышкан “Аруузат” 
Коомдук фондун жетектеп, коомдук иштер менен да 
алектенет. Фонддун жардамы менен анын мүчөлөрү 
БУУ-аялдар долбоорунан үрөн алды, ВПП-БУУ күрүч 
жана май берди. АӨ фондго Кызыл чырым фондунан 
бир тонна минералдык жер семирткич жана күйүүчү 
майдын тоннасын арзандатылган баада алууга жар-
дам берди. Натыйжада “Аруузат” КФ Ленин АА 50 үй-
бүлөгө жардам берди. 

Бактыгүл Анарбаева өз иш ордунда да, коомдук 
турмушта да ар бирибиз жашоо шартка жана биз жа-
шаган жамааттын өнүгүү деңгээлине таасир тийгизе 
аларыбызды көрсөтүүдө.
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ЖАРАНДАРДЫН КАТЫШУУСУ

“Менин эки кичинекей балам бар, ал эми жол-
дошум кайсы жерде жумуш чыкса, ошол жакта иш-
тейт. Айылда жумушсуздук кандай экенин өзүңөр 
деле билесиңер да. Мен ишке чыгайын дегем, бирок 
балдарымды кимге калтырарымды билбейм. мага 
окшогондор айылда көп”, - дейт Ысык-Көл облусу-
нун Тоң айылынын тургуну Рыскүл Сакеева. Ал баш-
ка аялдар өңдүү эле болочок бала бакчанын имара-
тын оңдоо иштери качан бүтөт жана ал жакта анын 
балдары үчүн орун барбы деп сурап келген. Саналуу 
мүнөттөрдүн ичинде долбоордун жетекчиси Айткүл 
Байтурованы жана жергиликтүү АА башчысы Болот 
Мамытовду балдарын көтөргөн жыйырмага жакын 
аял курчап калды. Бардыгы бала бакча ишин качан 
баштай турганына кызыгышты.

Дээрлик 2000ге чукул киши жашаган Тоң айылы 
үчүн бала бакчанын ачылышы чындап эле чоң окуя. 
Айткүл Байтурованын айтымында, жылдан жылга 
айылда мектеп жашына чейинки балдардын саны 
өсүүдө. Андыктан Байтурова жетектеген Элеттик 
инвестициялык бирикме айыл тургундары арасында 
сурамжылоо жүргүзүп, жыйын өткөргөндө алардын 
көпчүлүгү айылга биринчи кезекте мектепке чейин-
ки мекеме зарыл болгонун белгилешкен. Анткен ме-
нен бир кездери 25 орундуу бала бакча орун алган 
имарат көп жылдардан бери толук талкаланып, аны 
калыбына келтирүү үчүн бир кыйла каражат талап 
кылынган. Ал эми жергиликтүү бюджетте мындай 
каражат жок. Бул маселени чечүүгө өнөктөштүк 

жардам берди.  
Жамааттарды өнүктүрүү боюнча альянс (CDA) 

уюштурган долбоордук сунуштарды иштеп чыгуу 
боюнча бир катар тренингдерден кийин Айткүл 
Байтурова жана анын тобу долбоор даярдап, Жа-
мааттарды өнүктүрүү боюнча альянс (CDA) менен 
өнөктөштүктө жана “Кумтөр Оперейтинг Компани-
нин” каржылык колдоосу менен ишке ашырылган 
БУУ-Аялдардын “2010-2011-жылдары Ысык-Көл 
облусунун Тоң районундагы элет тургундарынын 
жашоо шартын жакшыртууга багытталган айыл-
ды өнүктүрүү программаларынын натыйжалуулу-
гун арттыруу” долбоорунун алкагындагы сынакты 
жеңип алышты.

Ошентип элеттик активисттердин демил-
геси, жергиликтүү бийликтин кызыгуусу жана 
“2010-2011-жылдары Ысык-Көл облусунун Тоң 
районундагы элет тургундарынын жашоо шартын 
жакшыртууга багытталган айылды өнүктүрүү про-
граммаларынын натыйжалуулугун арттыруу” долбо-
орунун колдоосу айылда 20 жылдан бери чечилбей 
келаткан маселени чечүүгө багытталган аракеттер-
ди мобилдештирүү боюнча ийгиликтүү социалдык 
өнөктөштүк үчүн база болуп берди.  

Айткүл Байтурованын айтымында, бул долбо-
орду ишке ашыруу менен 65 бала мектепке чей-
инки билим алып, ал эми алардын ата-энелери иш 
таап, өз үй-бүлөсүнүн турмуш шартын жакшырта 
алышмакчы. Баса, бул ата-энелердин айрымдары 

ЭНЕ ҮЧҮН ЖУМУШ, 

же Жамаат мектепке 
чейинки билим берүү 

маселесин кантип чечүүдө
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ЖАРАНДАРДЫН КАТЫШУУСУ

ушул эле бала бакчада иштей алат, анткени ага 
квалификациялык кызматкерлер керек жана алар 
жергиликтүү бюджеттен маяна алышат. Бул үчүн 
кийинки жылдан тарта эле бала бакчаны кармоого 
жана коммуналдык кызматтарды төлөөгө кошумча 
каражат бөлүү өтүнүчү менен КРнын Каржы минис-
трлигине кайрылуу пландаштырылып жатат. Мына 
ушундай пландарын жергиликтүү айыл өкмөт баш-
чысы Болот Мамытов ортого салды.

Белгилей кетчү жагдай, жергиликтүү бийлик 
алгачкы күндөрдөн тарта эле долбоорду ишке ашы-
рууга тартылып, смета түзүү, ишчилерди табуу жана 
ремонт иштеринин сапатын көзөмөлдөөнү колго ал-
ган. Мында долбоорго техникалык гана эмес, кар-
жылык да колдоо көрсөтүлгөн. Мындан тышкары 
долбоор аяктагандан кийин айыл үчүн ушундай 
маанилүү болгон бул объектке кам көрүү жана ан-
дан ары өнүктүрүү милдети жергиликтүү бийликке 
жүктөлөт. Анткен менен алар буга кубанышууда. 

Бүгүн ар бир эле айыл биздин өлкөнүн эң ки-
чинекей жарандары үчүн бардык шарттар түзүлгөн 

бала бакчасы менен мактана албайт. Көпчүлүк ай-
ылдык социалдык-маданий объекттер талкаланып 
калган же мышык ыйлаарлык абалда турат жана 
жергиликтүү бийлик да, мамлекет да аларды калы-
бына келтирүү же жаңысын куруу боюнча ишти ат-
кара албай келишет.

Жаңы бала бакчада балдардын өнүгүүсү жана 
аларды мектепке даярдоо үчүн жакшы шарттар 
түзүлөрүнө ата-энелер өздөрү күбө болду. Алар 
мониторинг тобуна кошулуп, имаратты толугу ме-
нен көрүп чыгышты. Сыймыктанганын жашырбаган 
Айткүл аларды бир залдан экинчи залга ээрчитип 
жүрүп, кыйкымчыл суроолорго жооп берип жатты: 
“Мына, карагылачы, бул жерде оюн бөлмөсү болот, 
ал эми бул жерде балдар окуйт. Биз жарык өчүп 
калса деп, меш менен жылытууну да ойлонуштуруп 
койдук. Ошон үчүн тынчсызданбагыла, балдарыңар 
үшүбөйт, ал эми терезелерден, өзүңөр көрүп тур-
гандай, жел кирбейт. Музыка боюнча сабак да өтөт, 
бул үчүн аспаптарды сатып алып койдук”. 

Жалгыз калгандан кийин Айткүл бул долбоор 
оңой-олтоң ишке ашпаганын айтты. Кыйынчылыктар 
бир топ эле болуптур. Бюрократиялык бут тосуулар-
дан өтүп, зарыл болгон бардык документтерди алуу 
үчүн бир топ мамлекеттик мекемелердин босогосун 
атташ керек болду. Мында ага Элеттик инвестици-
ялык бирикмеде социалдык мобилизация боюнча 
иште алган тажрыйбасы жардам берген экен. Бирок 
тышкы каржылоого жана айыл өкмөтүнүн колдоо-
суна карабастан каражат баары бир жетишсиз бо-
луп, объектти толугу менен бүткөрүү үчүн дагы ара-
кеттер зарыл. “Ички иштерден тышкары бакчанын 
айланасындагы аймакты да курчап, көрктөндүрүү 
зарыл. Башка да иштер толтура”, - деп пландары ме-
нен бөлүштү энергияга толуп турган бул аял. Айткүл 
кайгырган жок, ал эгерде демилге жана көктүк бол-
со, бардык кыйынчылыктарды жеңүү мүмкүн деген 
ойду карманат.

Басылманын материалы 
жамааттарды өнүктүрүү Альянсы 

тарабынан даярдалды (CDA)

Долбоор тууралуу кыскача 
маалымат

БУУ-Аялдардын “2010-2011-жылдары Ысык-
Көл облусунун Тоң районундагы элет тургун-
дарынын жашоо шартын жакшыртууга багыт-
талган айылды өнүктүрүү программаларынын 
натыйжалуулугун арттыруу” долбоору Жама-
аттарды өнүктүрүү боюнча альянс (CDA) менен 
өнөктөштүктө жана “Кумтөр Оперейтинг Компани-
нин” каржылык колдоосу менен ишке ашырылып 
келет. Ал инфраструктуранын социалдык жана 
экономикалык негизги активдерине жетүүсүн 
кеңейтүүнүн эсебинен элет тургундарынын, неги-
зинен аялдардын турмуш деңгээлин жогорулатуу 
максатын көздөйт. Долбоор айылдын социалдык 
инфраструктурасын жакшыртууга багытталган 
жана ачык сынактын негизинде көз карандысыз 
Улуттук комитет тандаган жергиликтүү жамаат-
тардын түрдүү демилгелерин колдоп берди. 



Ленин (Сузак району, Жалал-Абад облусу), 
Төрт-Күл (Тоң району, Ысык-Көл облусу) 
жана Ивановка (Ысык-Ата району, Чүй 
облусу) айылдык аймактарында мектеп 
окуучуларынын арасында жарыяланган 
“Мен жашаган аймак” сүрөт сынагынын 
жыйынтыктары чыгарылды. 

Сынак Швейцария Өкмөтү тарабынан 
Улуу Британиянын Эл аралык Өнүктүрүү 
Министрлиги менен өнөктөштүктө 
каржыланган “Элдин үнү жана ЖӨБ 
органдарынын жоопкерчилиги: бюджеттик 
процесс” долбоорунун алкагында өткөрүлдү. 

Өнүктүрүү саясат институту “Муниципалитет” журналын өздүк жеке, жана ошондой эле эл аралык 
донордук уюмдардын жана долбоорлордун каражаттарынын эсебинен басып чыгарат, жана ошол 

колдоонун артынан биз бул журналды акысыз таркатканга мүмкүнчүлүгүбүз бар! 
Биз, кызматташтыктын жана координациялоонун жакшы үлгүлөрүн көрсөткөн  

бардык өнөктөштөрүбүзгө терең ыраазычылык билдиребиз.

Бул чыгарылыш Швейцария Өкмөтү тарабынан Улуу Британиянын Эл аралык Өнүктүрүү Министрлиги менен 
өнөктөштүктө каржыланган “Элдин үнү жана ЖӨБ органдарынын жоопкерчилиги: бюджеттик процесс” 

долбоорунун каржылоосунда жарык көрдү.

Журналдын апрель айындагы санында: 

• Билимге жумшалган чыгымдар 
жергиликтүү бюджеттин абалына кандай 
таасир тийгизет?

• Роялтиден түшкөн киреше муниципалдык 
менчикти башкаруу менен кандай 
байланышта?

• Элет мектептери ата-эне төлөмдөрү 
тууралуу маалыматты кантип ачышат?

• Кайсы долбоорлор коомчулуктун 
колдоосуна ээ болушуп, каражат алууга 
жолдомо алышты?

Урматтуу Кыргызстандын шаар жана элет 
жерлеринин тургундары! 

Биз сиздерден суроолорду жана 
баяндамаларды күтөбөз!

“Мен жашаган аймак” деген аталыштагы сынактын катышуучуларынын иштери. 
“Муниципалитет” журналында сүрөттөрдүн жарыяланышы катышуучулар сөзсүз эле байгелүү орун алгандын түшүндүрбөйт.


